

Кудла М. В.

Уманский государственный педагогический
университет имени Павла Тычины

**ПЕРИОДИЗАЦИЯ РАЗВИТИЯ СИСТЕМЫ УПРАВЛЕНИЯ
НАЧАЛЬНОЙ ШКОЛОЙ В УКРАИНЕ
(ВТОРАЯ ПОЛОВИНА XIX – НАЧАЛО XX ВЕКА)**

На основе критериев периодизации (основные нормативно-законодательные документы, регулирующие управление начальной школой исследуемого периода; особенности становления и развития начального звена образования под влиянием государственной образовательной политики, общественно-исторических, социально-политических и экономических детерминант; развитие педагогической и управленческой мысли; организационный; педагогический) обоснованно авторскую периодизацию развития системы управления начальной школой в Украине во второй половине XIX – начале XX века. Определены особенности содержания и процессуальные основы управления начальной школой 1864–1873 гг. (первый период) и 1874–1917 гг. (второй период).

Ключевые слова: начальная школа, управления, организационные основы управления, педагогические основы управления, инспектор, попечитель.

Kudla M.V.

Pavlo Tychyna Uman State Pedagogical University

**PERIODIZATION OF THE SYSTEM DEVELOPMENT MANAGEMENT
OF PRIMARY SCHOOL IN UKRAINE**

(SECOND HALF OF THE XIX – EARLY XX CENTURY)

On the basis of the criteria for periodization (the main regulatory and legislative documents regulating the primary school management of the studied period; the features of formation and primary link development of education under the influence of state educational policy, socio-historical, socio-political and economic determinants; the development of pedagogical and managerial thought; organizational, pedagogical) based the author's periodization of the system development management of primary school in Ukraine in the second half of the XIX – early XX century. The specifics of the content and procedural foundations of primary school management of 1864 – 1873 are determined. (The first period) and 1874 – 1917. (The second period).

Key words: primary school, management, organizational basis of management, pedagogical bases of management, inspector, trustee.